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  ملخص  البحث :

تناولت الدراسة جرائم الدخول غور المشروع إلى الأىظمة المعلوماتوة، وركزت على  

الجواىب الموضوعوة لهذه الجرائم في قواىون مصر، والسعودية، والإمارات، وفرىسا، وذلك 

 ومفرداته، ومدى تللب المماية من خلال بوان مفهوم الجريمة، ومفهوم النظام المعلوماتي

التقنوة له كشرط للتجريم، والإصار التشريعي لهذه الجرائم، كما تناولت الدراسة البنوان 

القاىوني لجرائم الدخول غور المشروع، وذلك بتملول الأحكام المشتركة بون جرائم الدخول 

 المختلفة، وتملول الأحكام الخاصة بكل جريمة على حدة.

الدراسة إلى مجموعة من النتائج، منها أن المماية التقنوة التي وقع بشينها وقد اىتهت 

الخلاف بون الفقهاء كشرط لتجريم الدخول غور المشروع هي المماية التقنوة المتخصصة، 

ولوست المماية العادية، وقد اىقسم الفقه بشينها إلى اتجاهون، اتجاه يرى أن هذه المماية 

المشروع، واتجاه آخر وهو الراجح يرى أنها لوست شرصاً شرط لتجريم الدخول غور 

للتجريم، كما اىتهت إلى أن القاىون المصري فرق في التجريم والعقاب بون الدخول غور 

المشروع إلى الأىظمة المعلوماتوة للدولة، والدخول إلى الأىظمة المعلوماتوة الخاصة، 

الممموة، أما القواىون الأخرى  ووضع للأولى عقوبات أشد تتناسب مع صبوعة المصالح

ممل الدراسة فلم تفرق بون الأىظمة المعلوماتوة للدولة، والأىظمة الخاصة، وإن كان 

المشرع الإماراتي قد شدد عقوبة الدخول غور المشروع بقصد المصول على بواىات 

 حكوموة.

ريمة الدخول غور المشروع ، اختراق ، أىظمة معلوماتوة ، ج الكلمات المفتاحية:

 معلوماتوة ، تقنوة المعلومات ، الكتروىوة .
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This study dealt with Crimes of  Illegal Access, and focused on the objective 

aspects of these crimes in the laws of Egypt, Saudi Arabia, the Emirates, and 

France, by explaining the concept of the crime, concept of the information system 

and its elements, and the extent to which technical protection is required as a 

condition for criminalization, and the legislative framework for these crimes. 

The study also examined the legal structure of Crimes of  Illegal Access, by 

analyzing the provisions common to the various Crimes of  Illegal Access, and 

analyzing the provisions for each crime separately. 

The study ended with a set of results, including that technical protection on which 

the dispute between the jurists occurred as a condition for criminalizing Crimes of  

Illegal Access, is limited in technical protection, not ordinary protection, and 

jurisprudence was divided –in this matter- into two directions, a trend that sees this 

protection as a condition for criminalizing Illegal Access, while the second trend, 

which is the most correct view, deciding that it is not a condition for criminalization, as 

followed in the Egyptian law differs in criminalization and penality, between Illegal 

Access state's information systems,  and Illegal Access private information systems. 

By imposing severe penalties to match the nature of protected interests, while the 

other laws in the study did not differentiate between Illegal Access state's information 

systems and  Illegal Access to private information systems, although UAE hardens 

the penalty of Crimes of Illegal Access  committed to obtain the governmental data. 
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